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بسته ای برای فصل سرمای اقتصاد
انتقادات کارشناسان به بسته جدید اقتصادی دولت

روز گذشــته ســه راس مثلث اقتصادی دولت در نشســتی 
جزئیاتی از بســته سیاســت های اقتصادی جدید دولت را 
رونمایی کردند. بسته ای که اگر در یک کلام آن را خلاصه 
کنیم عبارت بود از تلاش برای تحرک بخشیدن به اقتصاد از 
طریق تحریک تقاضا در بازار. اولین نکته ای که در خصوص 
این بسته اقتصادی جدید دولت باید مورد توجه قرار بگیرد، 
موضوع کوتاه مدت بودن آن است. به عبارت دیگر این بسته 
اقتصادی نه مبتنی بر یک سیاســت اقتصادی بلند مدت و 
منسجم بلکه مبنی بر یک راهکار سریع و آنگونه که نوبخت 
گفته یک دوره شش ماهه تا پایان سال برای تزریق سرمایه 
به بخش تولید و تحریک تقاضا است. بسته ای که تنها برای 
دو فصل طراحی شــده تا اقتصاد ایران را از فصل ســرمای 

آن خارج کند.
اما با تشــریح جزئیات این بسته، کارشناسان اقتصادی نیز 
نظرات خود را در ارتباط با آن بیان کرده اند. نظراتی که گویا 
همگی حول و حوش یک محور بیان شــده: مسکن بودن 
این بســته و دیده نشدن الزامات اصلی برای خروج اقتصاد 
ایران از مشکلات ریشــه ای که سالیان سال است گریبان 

اقتصاد را گرفته.

روی آوردن به سیاست انبساطی
در اولین نکته گزارش خبرگزاری رویترز قابل توجه اســت. 
این رســانه در ارزیابی خود از بسته سیاست های اقتصادی 

جدیــد دولت ایــران نوشــته دولت ایــران پس از ۲ ســال 
سیاســت های انقباضی برای کاهش تورم، با هدف خروج 
از رکود اقتصادی، روز شنبه بسته پیشنهادی برای کاهش 
نرخ سود بانکی و ترغیب بانک ها به وام دهی را منتشر کرد. به 
گفته اقتصاددانان، پیشنهاد های جدید، برای احیای اقتصاد 
آسیب دیده از تحریم های اقتصادی و مخارج بی ملاحظه 

دولت پیش، کافی نخواهد بود.
مهرداد عمادی اقتصاددان مرکز مشــاوراتی بتاماتریکس 
در لندن گفت: »دولت تلاش می کند تا از بخش بانکداری 
برای تزریق بخشی از اعتبارات به اقتصاد استفاده کند و از این 
طریق بخش خصوصی را به استقراض برای پروژه ها ترغیب 
کند.« وی افزود: »این اقدام مشــکلات اصلی که اقتصاد 
را به رکود کشانده اســت، حل نمی کند. این امر به واکنش 
مثبت بخش خصوصی به کاهش هزینه های اســتقراض 

وابسته است«.

رکودی عمیق تر از یک بسته
اما از سوی دیگر کارشناسان داخلی نیز گویا نظرات چندان 
مثبتی درمورد این بسته ندارند. درام سلطانی نایب رئیس اتاق 
بازرگانی تهران، درمورد بسته پیشنهادی دولت برای خروج از 
رکود، گفت: بسته ای که دولت در نظر گرفته، تا حدی برای 
جلوگیری از تعمیق رکود تأثیرگذار اســت، اما قدرت خروج 
اقتصاد کشــور از رکود را به  طور کامل ندارد؛ چرا که اقتصاد 

کشور به دلایل متعدد و با اندازه خیلی بزرگ تر از کمک های 
دولت در رکود قرار دارد که بسته پیشنهادی توان اصلاح همه 

مشکلات را نخواهد داشت.
سلطانی به این نکته اشــاره کرد که دولت در شرایط کنونی 
به واسطه تنگناهای مالی و گرفتاری  که از دولت گذشته به 
جا ماند، شیوه صبر و احتیاط را در تصمیم گیری ها در پیش 
گرفته است و این بسته به اذعان وزرای دولت هم کوتاه مدت 
است و دولت باید تمام تلاش خود را انجام دهد، تا ۶ ماه باقی 
مانده از ســال جاری را با کوچک ترین آسیب سپری کند تا 
تحریم ها لغو شود. سلطانی این را هم گفت که تحریک تقاضا 
و استفاده از کارت های خرید به ویژه در بخش خرید خودرو 
و لوازم خانگی می تواند تبعات زیادی در پی داشته باشد که 
قبلا هم تجربه آن وجود داشته که صرفا با صدور یک فاکتور 
افراد از مبلغی بهره مند شوند، بدون آنکه خریدی انجام شود.

حرکت بر لبه تیغ
مجیدرضا حریری نایب رئیس اتاق بازرگانی ایران و چین اما 
در گفت وگو با ایسنا،  گفت: بیش از ۱۵ ماه است از رونمایی 
بسته خروج غیرتورمی از رکود می گذرد؛ بسته ای که تا پایان 
سال ۱۳۹۴ طراحی شده بود. بسته قبلی بر اساس تحریک 
تقاضای خارجی تدوین شده بود و بیشتر مبتنی بر صادرات 
بود اما به دلیل اینکه شــرایط داخلی اقتصــاد و همچنین 
اقتصاد جهانی در آن دیده نشده بود آن بسته شکست خورد 

و اجرا نشد.
وی افزود: اکنون همان تیم قبلی که بسته قبلی را طراحی 
کــرده بودند و در آن مقطع اعتقاد داشــتند که باید تحریک 
تقاضای خارجی انجام شود در حال حاضر به نتیجه عکس 
آن رسیده اند و معتقدند باید بازار داخلی را تحریک شود. به 
اعتقاد من بسته جدید حرکت بر لبه تیغ است؛ به این معنی 
که در آن امکان رفتن به سوی رکود عمیق تر و از سوی دیگر 

تورم لجام گسیخته وجود دارد.
رئیس سابق کمیسیون مدیریت واردات اتاق بازرگانی ایران 
درباره ضرورت های توجه به مکانیزم های اجرای بسته جدید 
دولت عنوان کرد: بسته جدید بسیار کوتاه مدت است و برای 
همین باید تمام مکانیزم های اجرای آن طراحی شده باشد. 
اگر قرار باشد بخواهیم مکانیزیم اجرایی آن در آینده تعریف 
شــود فرصتی برای اجرای این بسته باقی نمی ماند و شش 

ماهه به پایان می رسد.
آنچه مشخص اســت اینکه بسته سیاست های اقتصادی 
جدید دولت یک بسته کوتاه مدت با اهداف مشخص است. 
این بسته به هیچ وجه مشکلات اقتصادی ایران را به شکل 
ریشه ای مورد توجه قرار نداده است و تنها در پی آن است که 
در پاییز و زمستان امســال، اقتصادی را که از فصل بهار در 
سرما فرورفته است، نجات دهد. مسکنی که باید منتظر ماند 
و دید با اجرایی شدن برجام و رفع تحریم ها دولت چه فکری 

برای بعد از آن دارد.

اثرات وام ۲۵میلیونی بر بازار خودرو
عضــو هیئــت علمــی دانشــگاه 
خواجه نصیرالدیــن طوســی گفت: 
پرداخت وام ۲۵میلیونی خرید خودرو 
به افزایش قدرت خرید مردم کمک 
خواهد کــرد اما موضــوع اصلی در 
این زمینه انتظــار مصرف کنندگان 
برای کاهش قیمت هاست. شهرام 

آزادی در گفت وگو با ایســنا اظهار کــرد: بخش اعظم 
مصرف کننــدگان ایرانــی توانایی خرید خــودروی ۳۰، 
۴۰میلیــون تومانــی را ندارنــد بنابرایــن پرداخــت وام 
۲۵میلیون تومانــی باعث افزایش قــدرت خرید آن ها 
خواهد شــد. وی با بیان اینکه البته یکــی از دلایل رکود 
فعلی بازار خودرو، انتظار مردم برای کاهش قیمت این 
محصول است، خاطرنشان کرد: بعد از توافق هسته ای 
مصرف کنندگان منتظــر کاهش قیمت کالاها از جمله 
خودرو هستند البته این انتظار به دلیل شرایط اقتصادی 
کشــور تا حد زیادی محقق نخواهد شد. این کارشناس 

صنعت خودرو ادامــه داد: حدود ۶ 
ماه پس از لغو تحریم ها، هزینه های 
اضافی کــه خودروســازان از ناحیه 
تحریم متحمــل می شــدند از بین 
خواهد رفت با این حال در سال آینده 
تورم ســال جدید متعاقبا باعث رشد 
هزینه ها خواهد شــد. وی افزود: به 
دلایل مختلف از جمله کاهش شدید قیمت نفت، تورم 
سالانه و ضرورت جلوگیری از رشــد واردات، نمی توان 
انتظار داشــت که نرخ ارز کاهش یابــد بنابراین در این 
شرایط انتظار کاهش قیمت کالاها غیرواقعی خواهد بود. 
آزادی با بیان اینکه در چند ماهه آینده با مشاهده تاثیرات 
واقعی توافق هسته ای بر اقتصاد، مصرف کنندگان در 
انتظارات خود برای کاهش قیمت ها تجدیدنظر خواهند 
کرد، تصریح کرد: بنابراین مهم ترین عامل برای خروج 
گاهی مردم از شــرایط واقعی  اقتصاد از رکود فعلــی، آ

اقتصاد کشور است که به مرور این اتفاق خواهد افتاد.

جزئیات توزیع کارت اعتباری ۱۰میلیونی خرید لوازم خانگی
مدیر کل دفتــر صنایع فلزی و لوازم 
خانگــی وزارت صنعــت، معــدن و 
تجارت جزئیات طــرح توزیع کارت 
اعتباری ۱۰میلیــون تومانی خرید 
کالاهــای بــادوام داخلــی را که از 
سوی این وزارتخانه به بانک مرکزی 
پیشنهاد شده اســت را اعلام کرد. 

عباس هاشمی در گفت وگو با ایسنا، با اشاره به نشست 
این وزارتخانه بــا بانک مرکزی برای تحریک تقاضای 
خرید در بخش لوازم خانگی اظهار کرد: پیشــنهاد ما 
این بود کــه بانک ها منابع مالی خــود را برای مثال به 
صورت کارت های اعتباری بــا دوره های بازپرداخت 
۲۴ماهه تخصیص دهند. مدیر کل دفتر صنایع فلزی 
و لوازم خانگــی وزارت صنعت، معدن و تجارت گفت: 
پیشنهاد کارت های اعتباری برای اجتناب از هرگونه 
سوء استفاده احتمالی مثل پیش فاکتورهای تقلبی ارائه 
شد که ما خواســتیم خرید کالا تنها مختص کالاهای 

ساخت داخل باشد.
وی افزود: البته این تنها پیشــنهاد 
ما بــه بانک مرکزی بــوده که برای 
مثال ۱میلیون کارت با سقف مبلغ 
خاصی از سوی بانک صادر و توزیع 
شود که تنها در برخی دستگاه های 
پوز تعریف شــده در فروشگاه های 
معرفی شده از سوی تولید کنندگان قابل استفاده است. 
وی با اشــاره به راه های جلوگیری از تقلب در این طرح 
گفت: اگر فروشنده ها زیر نظر واحد های تولیدی باشند 
و تعداد آن ها محدود و از سوی خود تولید کننده معرفی 
شوند امکان تقلب نیز ایجاد نمی شود. هاشمی ادامه 
داد: برای مثال از برخی واحد های تولیدی می خواهیم 
که ۱۰ نمایندگــی و حدود ۲۰ بنکــدار را برای فروش 
محصولات خود مشــخص کنند که کارت های توزیع 
شــده از ســوی بانک مرکزی تنها در این فروشگاه ها 

قابل استفاده باشد.

بحران خبری که وزارت 
نفت شروع کرد!

میشــل راســاکایو مدیر عامل آب معدنی دماوند 
صبــح امــروز )یکشــنبه( در نشســت خبــری با 
اصحــاب رســانه در خصوص عامل دردسرســاز 
شــدن آب معدنی دماونــد، اظهار کــرد: یکی از 
عامل هــای اصلی اختــلاف فرهنگی اســت که 
باعث دردسرســاز شــدن آب معدنی دماوند شده 
اســت. این مدیــر عامل فرانســوی ادامــه داد: 
بحــران خبری ایــن موضوع نیز از ســوی وزارت 

نفت آغاز شد.
وی افزود: احتمال اینکه از وزارت نفت شــکایت 
کنیــم وجــود دارد. مدیــر عامل شــرکت دماوند 
شــکایت از روابط عمومی وزارت نفــت را یکی از 
راه های پیگیری بحران خبری ایجاد شــده برای 

این شرکت اعلام کرد.
راســکائو اعلام کــرد: بحران خبــری دماوند از 
انتشــار خبر »دماوند را تحریم کنیــد« در تلگرام 
مدیر روابط عمومی وزارت نفت آغاز شــد و دراین 
رابطه احتمال پیگیری آن از سوی شرکت دماوند 

وجود دارد.
وی درباره نتایج آزمایشــگاه آب های آشــامیدنی 
دماوند گفــت: دماوند هیچ گونه نتیجه رســمی 
از ســازمان غــذا و دارو دریافــت نکرده اســت. 
ایــن درحالی اســت کــه مدیران شــرکت دماوند 
در اقدامــی جداگانــه محصــولات خــود را بــه 
آزمایشگاه های معتبر داخلی و خارجی سپرده اند 

و از آن تأییدیه دریافت کرده اند.
مدیر عامل شــرکت دماوند افزود: تذکر شفاهی 
ســازمان غذا و دارو منجر به سوء برداشت برای 
مدیران شــرکت دماوند شد و به این ترتیب شرکت 

مجبور به توقف خط تولید برای ۳۰ روز شد.
راســکائو درباره اختلاف نظر سازمان غذا و دارو 
و سازمان ملی اســتاندارد برای تأیید محصولات 
دماوند گفــت: این اختــلاف مربوط بــه این دو 
دســتگاه نظارتی اســت و مــا نمی توانیــم درباره 
آن هــا صحبتــی کنیم و ایــن در حالی اســت که 
شــرکت دماونــد تاکنــون هیچ جواب رســمی از 
آزمایشــگاه های ایــن دو نهاد نظارتــی دریافت 

نکرده است.
مدیر عامل شــرکت دماوند درباره تردید و شــائبه 
رســانه ها و افکار عمومی در مورد اظهار نظرهای 
متفاوت دربــاره کیفیت محصولات این شــرکت 
گفــت: شــرکت دماوند بــه تمام دســتگاه های 
نظارتی احترام می گذارد و در این میان برای تغییر 

نظر این دستگاه ها حرفی از رشوه وجود ندارد.
وی ادامــه داد: اگر ســازمان غــذا و دارو نتایج 
آزمایش های خود را به این شــرکت ارائه می داد، 

به طور قطع این مشکل پیش نمی آمد.
مدیر عامل شــرکت دماونــد دربــاره برنامه های 
بعدی این شــرکت گفت: هم اکنون بازگشــت به 
بــازار و یافتن جایــگاه قبلــی از اولویت های این 
شــرکت اســت چرا که خــط تولید و فــروش آب 
آشــامیدنی دماوند به مدت ۳۰ روز متوقف شــده 

است.
نشســت خبری مدیر عامل فرانسوی آب معدنی 
دماوند که بــه زبان انگلیســی توضیحات خود را 
ارائه می داد، با حاشــیه های جالبــی همراه بود. 
نخســت اینکه تولیــد آب معدنــی دماوند ۳۰ روز 
است متوقف شده اســت و این شرکت در نشست 
خبری از خبرنــگاران با آب معدنــی دماوند تولید 
۱۳ شــهریورماه پذیرایی کرد. دومین حاشیه این 
نشست خبری پرسش یکسان خبرنگاران درمورد 

استاندارد شدن یکباره این آب معدنی بود.

رصدخانه

پرداخت به خودروسازان از بدهی ونزوئلا
محمدرضا نجفی منش درباره 
جزئیات نشست قطعه سازان 
و خودروسازان با کمیسیون 
اقتصادی مجلس که هفته 
اخیر برگــزار شــد، گفت: با 
توجه بــه مشــکلات اخیر  
قطعه سازان، دو هفته گذشته 

ابتدا نشستی با کمیسیون صنایع مجلس برگزار شد 
و سپس نشست دیگری در کمیسیون اقتصادی 
مجلس با حضــور اعضا و رئیس کمیســیون، 
مدیران ایران  خودرو و ســایپا و نمایندگان بیشتر 
بانک ها از جمله بانک مرکزی برگزار شد. نجفی 
منش به پیشــنهادات مطرح شده در این جلسه 

اشاره کرد و گفت: قرار شد تا 
یک کمیته تامین مالی برای 
خودروسازان و قطعه سازان 
تحــت نظــر کمیســیون 
اقتصادی مجلس تشکیل 
شود. وی تصریح کرد: قرار 
شــد تا ۲۰۰هــزار خودروی 
فرسوده از رده خارج و خودرو نو با دادن تسهیلات 
جایگزین شود و در عین حال طلب خودروسازان 
توســط دولت از سازمان بهینه ســازی مصرف 
سوخت و ۸۵میلیون دلار طلبی که از ونزوئلا چند 
سالی است، مسکوت مانده نیز پیگیری شود تا 

رونقی در این زمینه اتفاق بیفتد. 

وکیل زنجانی: باید تحریم شها لغو شود
ده  یــه زا کوهپا رســول 
اصفهانــی در خصــوص 
نامه وزارت نفــت به قاضی 
صلواتی مبنی بر اینکه هنوز 
وکلای خارجی متهم پولی را 
به وزارت نفت واریز نکرده اند 
گفت: ایــن موضوع خیلی 

مهم و حساس است. وکیل متهم نفتی تصریح 
کرد: تــا جایی که مــن اطــلاع دارم دادگاه از 
دادستانی استعلام گرفته که اموال داخل کشور 
»ب.ز« چقدر اســت. بر همین اساس هم قرار 
است اموال داخل کشــور موکل من ارزیابی و 
کارشناسی شده و به دادگاه اعلام شود تا دادگاه 

این رقــم را از بدهی کل کم 
کــرده و رقــم باقی مانده را 
بــه وکلای خارجــی اعلام 
کند تا میــزان ضمانت نامه 
مشخص شود. کوهپایه زاده 
اصفهانی بــا تاکید بر اینکه 
کل ایــن پروســه محرمانه 
اســت گفت: نباید فراموش کنیــم پول های 
موجود در بانک های »ب.ز« به واسطه تحریم 
بلوکه شــده و هنــوز بانک های مــوکل من در 
تحریم است. وی تصریح کرد: باید اجازه دهیم 
فرآیند قانونی و تشریفاتی برجام آن چه در داخل 

و چه خارج از کشور طی شود.

صعود بورس با اعلام بسته اقتصادی جدید
و  بــورس  شــاخص کل 
اوراق بهــادار تا این لحظه 
از معامــلات و بــا اعــلام 
جزئیات بســته خــروج از 
رکود بــا ۳۵۸ واحد رشــد 
از مــرز ۶۳هــزار واحدی 
عبور کرد. به گزارش ایرنا، 

بدیــن ترتیب تاکنــون بیــش از ۳۹۰میلیون 
برگه ســهم و حــق تقدم طی ۲۵هــزار نوبت 
معاملاتی بین ســهامداران دســت به دست 
شــد. شــاخص کل هم وزن نیز هم اکنون با 
رشــد نزدیک به ۶۰ واحد حاکی از رشد دسته 
جمعــی نمادهای بورســی اســت. ارزش روز 

بازار تاکنون بــه ۲۷۳هزار 
میلیــارد تومــان افزایــش 
یافته اســت. کارشناســان 
بــازار ســرمایه معتقدنــد: 
رشد شــاخص های بورسی 
بــا حجم ریالــی قابل قبول 
همــراه بــوده و برهمیــن 
اســاس می توان انتظار رشــد بیشــتر از آن را 
داشــت و در این صورت شــاهد تزریق پول با 
حجم بســیار بالاتر توسط سهامداران منتظر 
خواهیم بود و خود این موضوع نیز اهرم بسیار 
قوی تری را برای رشــد میان مدت بازار ایجاد 

خواهد کرد.

اقتصاد


